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جفایی که در چند سال اخیر بر فرش ایران رفته بر اهالی 
این هنر پوشیده نیست. از تضعیف ساختار نهاد متولی فرش 
)تنزل جایگاه و ادغام مرکز ملی فرش با صنایع خلاق و ورزشی( 
تا گماشتن بی ربطان به این مسئولیت؛ از کاهش بودجه و 
گیر و بازدارنده؛ و  اختیارات تا تن دادن به مقررات دست و پا
در نتیجۀ این بی تدبیری ها و خودتحریمی ها در کنار تحریم 
برون مرزی، صادرات فرش دستباف ایران در مدت پنج سال به 

»یک دهم« کاهش یافته است.
به این گزارۀ تلخ دقت کنید: فرش ایرانی به عنوان نامدارترین 
صادرات غیرنفتی کشور، در سال 1402 تنها 39 میلیون دلار صادر 
کنون که سهم فرش در میان صادرات غیرنفتی  شده است!ا
به کمترین حد خود رسیده و در همین مدت حمایت های 
صادراتی، بیمه ای، بانکی، مالیاتی و... از فرش ایرانی نیز تقلیل 
یافته، قالیبافان، تولیدکنندگان و بازرگانان فرش با انواعی از 
سختی ها و تنگناها در مسیر فعالیت خود رو به رو هستند و 
کمترین عنایتی از سوی دولتمردان در کار نیست.! جامعه فرش 
بر این باورند که فرش ایرانی همواره در سده های متمادی به هنر 
گر برخی تن به ایجاد  و تلاش هنرمندان و فعالانش متکی بوده و ا
نهادی کاربلد و توانا برای بهبود این هنر- صنعت نمی دهند، چه 
نیازی به  درخواست از ناشیانِ سُرنا به دستی که گمان می کنند 

کار فرش با ایشالا و ماشالا گفتن بسامان می شود؟!
پیش ترها باور غالب دولتمردان چنین بود که برای رونق تولید 
لازم است تجارت و بازرگانی رمق و رونق داشته باشد. پیش ترها 
این گمان چیرگی داشت که صادرات موتور محرک تولید است 
گر قرار است اشتغال و تولید وسعت پیدا کند، باید فروش و  و ا
بازرگانی گسترش یابد. شاید از همین رو بود که نهادهای دولتی 
متولی »فرش« و »صنایع دستی« نخست در وزارتخانه هایی 
از جنس اقتصاد و صنعت و بازرگانی شکل گرفتند.حالا هر قدر 
»صنایع دستی« جایگاهی ارزنده در وزارت میراث فرهنگی یافته، 
به همان میزان »فرش« جایگاه خود را در وزارت عریض و طویل 
صمت از دست داده و در این وزارتخانه در این چند ساله بر سر 

نخواستنش دعوا بوده است!
وزارت صمتی ها یک سر و هزار سودا دارند و در میان 
مشغله هایشان جایی برای فرش نیست! بر این اساس، دیگر 
بعید است ابقا یا تقویت جایگاه نهاد متولی فرش در وزارت 
پرشاخ و برگ صمت، گرهی از کار کنشگران دست بافته های 

ایرانی بگشاید.
خدا می داند برای نگارنده که سال ها برای بقا و ثبات و اقتدار 
این مرکز گفته و نوشته و کوشیده ام، این سخن چقدر دشوار و 
تلخ است. خیلی تلخ! اما »ایوانِ پی شکسته مرمت نمی شود / 
گر به ظاهر وی رنگ  و رو کنند« و آن را از نو بباید ساخت. صد بار ا
حال که با تغییر دولتیان، نسیم تغییر وزیده است، شاید وقت 
آن باشد که برای مدیریت و حمایت فرش دستباف این سرزمین 
طرحی نو درافکنده شود و ساختاری مقتدر و باثبات طراحی 
شود تا در خور نام بلند فرش ایرانی و جمعیت پرشمار قالیبافان 
و هنرمندان فعالش باشد و هیچ یک از وجوه تاریخی، فرهنگی، 
هنری، اشتغالزایی، بازرگانی و اقتصادی آن نادیده گرفته نشود.

یادداشت

وزیر اقتصاد: 

نظارت در بیمه مرکزی ضعیف است
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: امروز 
نظارت در بیمه مرکزی ضعیف شده است و ما 
نیازمند اصلاح در معیارهای توانگری بیمه ای 
هستیم.  عبدالناصر همتی در آیین تکریم و 
معارفه رئیس کل بیمه مرکزی در ابتدا به حادثه 
معدنچیان طبس اشاره کرد و گفت: حادثه رخ 
داده برای معدنچیان در طبس فاجعه بدی 
بود. امروز زندگی کارگران تحت فشار است. 
ارزش افزوده اقتصادی کشور به واسطه کاسبان 
تحریم در حال خروج از کشور است و در این 
میان زندگی کارگران هیچ نفعی از این موضوع 
نمی برند و امیدوارم شرایط اقتصادی کشور به 
ویژه کارگران بهتر شود.  وی در ادامه در رابطه 
با وضعیت فعلی صنعت بیمه در کشور گفت: 
بازار و صنعت بیمه متاثر از وضعیت اقتصادی 
کشور است و در شرایطی که رشد اقتصادی 
کشور بالا نیست نباید انتظار رشد بالا از صنعت 
بیمه داشت چرا که رفاه اقتصادی مردم منجر 
به افزایش بیمه ها می شود وقتی شرایط زندگی 
سخت باشد مردم تنها به سمت بیمه های 
اجباری می روند.  وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: 
ما امروز نیازمند رشد اقتصادی بالا هستیم و 
طبق قانون برنامه هفتم توسعه باید به رشد 
۸ درصدی برسیم با این حال امروز منابع ما 
کننده رشد اقتصاد هشت درصدی  تامین 
نیست.  همتی در ادامه به شاخص ضریب 
نفوذ بیمه اشاره کرد و گفت: امروز ضریب نفوذ 
بیمه تازه به عملکرد ۷ الی ۸ سال پیش بازگشته 
است و این به خاطر وضعیت اقتصادی است. 
وی به وظیفه نظارتی بیمه مرکزی اشاره کرد 
و گفت: امروز نظارت در بیمه مرکزی ضعیف 
است. در سال های اخیر انتظار می رفت که 
حوزه نظارتی بیمه مرکزی تقویت شود، اما آنچه 
از شواهد پیداست این است که امروز وضعیت 

نظارتی بیمه مرکزی مطلوب نیست. 
   نباید با تخلفات مماشات کرد

وزیر اقتصاد اظهار کرد: دغدغه اصلی بیمه 
مرکزی باید نظارت باشد و در این راستا نباید 
هیچ مماشاتی نسبت به تخلفات صورت بگیرد. 
بیمه مرکزی در امور بیمه ها نباید دخالت کند 
با این حال باید در عملکرد آنها نظارت داشته 
باشد در همه جای دنیا نظارت بیمه های 
مرکزی به صورت آنلاین و به روز شده صورت 
می گیرد.  همتی همچنین به موضوع معیارهای 
توانگری در صنعت بیمه اشاره کرد و گفت: 
امروز نیازمند اصلاح در معیارهای توانگری در 
حوزه بیمه هستیم و صنعت بیمه کشور باید 
به استانداردهای جهانی و به روز نزدیک شود. 
توانگری  و  بهره وری  با  رابطه  در  وی 
شرکت های بیمه ای گفت: 20 سال پیش من 
که بیمه ایران باید  گفتم  به همکاران خود 
خصوصی شود که با مخالفت های بسیاری 
همراه بود. ما نباید رقابت را با نرخ شکنی ادامه 
دهیم. در آن زمان سهم بیمه ایران از صنعت 
بیمه کشور ۵0 درصد، اما امروز به 1۸ درصد 

رسیده است. 

بورس صعود کرد
بازار سرمایه در سومین روز هفته رشد قابل 
توجهی داشت؛ به طوری که شاخص کل با 
افزایش بیش از 1۷ هزار واحد به رقم دو میلیون 
و 11۶ هزار واحد رسید.  به گزارش ایسنا، بازار 
بورس در سومین روز هفته افزایش داشت. 
روز دوشنبه شاخص کل بورس اوراق بهادار 
تهران 1۷ هزار و ۶1۶ واحد رشد کرد و در عدد دو 
میلیون و 11۶ هزار و ۵3۷ واحد ایستاد. شاخص 
هم وزن هم با رشد ۶1۸۷ واحد به رقم ۶9۵ هزار 
و 9۵9 واحد رسید.  دیروز بیش از 2۸۸ هزار فقره 
معامله به ارزش ۷۵40 میلیارد تومان در بازار 

سهام انجام شد. 
 فملی، فولاد و فارس بیش ترین تاثیر مثبت 
را بر شاخص بورس داشتند. از نمادهای 
کنش نیز می توان به فولاد، کماسه و ذوب  پرترا
اشاره کرد.  روز شنبه شاخص فرابورس ایران 
نیز 1۵2 واحد افزایش داشت و به 22هزار و ۷۷ 
واحد رسید.  تعداد معاملات دیروز فرابورس 
1۶1 هزار فقره و ارزش آن 23 هزار میلیارد 
گرس، خاور و فزر به ترتیب  تومان بود.  زا
بیش ترین اثر مثبت را بر شاخص فرابوس 
، خاور و شفام هم از نمادهای  داشتند. فزر
بورس  نوسان  دامنه  بودند.   کنش  پرترا
هم چنان 3 درصد است. از روز یک شنبه )14 
مرداد ماه( تا چهارشنبه )1۷ مرداد ماه( دامنه 
نوسان معاملات سهام به مثبت و منفی یک 
درصد و معاملات صندوق های سرمایه گذاری 
سهامی به مثبت و منفی دو درصد تغییر کرد 
و متعاقب آن دامنه نوسان معاملات بورس از 
روز شنبه )2۷ مرداد( تا 1۷ شهریور به مثبت 
و منفی دو درصد تغییر یافت. روز شنبه 1۷ 
شهریور هم این عدد به مثبت و منفی سه 
درصد افزایش یافت.  دولت چهاردهم قصد 
دارد از طریق بازار سرمایه، پروژه های پیشران 
ح های دارای توجیه فنی و اقتصادی  و طر
را به تحرک درآورد؛ موضوعی که در صورت 
اجرای صحیح، می تواند هم منافع مالی برای 
سهامداران داشته باشد و هم پروژه های 
نیمه تمام را به حرکت درآورد.  با توجه به 
کمبود منابع بانکی، در روزهای اخیر بحث 
ح  استفاده از منابع بورس برای اجرای طر
نهضت ملی مسکن از سوی مسئولان وزارت 

راه و شهرسازی مطرح شد.

آرمان ملی: همزمان با بازگشایی مدارس، 
ایمن سازی مدارس به عنوان یکی از مهم ترین 
و  آموزش  مسئولیت  که  اجتماعی  نهادهای 
تربیت نسل آینده را برعهده دارد، در صدر اخبار و 
رویکردهای مهم کشور قرار گرفته است. بسیاری 
از مدارس کشور به ویژه در مناطق محروم در 
و  از ساختمان ها  گرفته  ارزیابی های صورت 
ایمنی، در وضعیت نامناسبی قرار دارند. این 
موضوع نه تنها سلامت و امنیت دانش آموزان را 
به خطر می اندازد، بلکه بر کیفیت آموزش نیز تأثیر 
منفی می گذارد. کارشناسان معتقدند؛ بسیاری 
از مدارس کشور علاوه بر ناامن بودن تجهیزات 
گرمایشی و... و ساختمان ها، در مناطق زلزله خیز 
و یا در مناطقی که خطرات طبیعی مانند سیل 
و رانش زمین وجود دارد، قرار دارند، که ضرورت 
ارزیابی مدارس و تخصیص اعتبارات مناسب 
برای بازسازی آنها و ایمن سازی ساختمان های 
ضروری  را  طبیعی  حوادث  برابر  در  مدارس 
که در صورت وقوع حوادث  ساخته است، چرا
به فاجعه ای غیرقابل جبران منتهی خواهد شد. 
   ضرورت به روزرسانی استانداردهای 

ایمنی مدارس
به گزارش »آرمان ملی«، عزت ا... علاقبند، 
کارشناس مسائل اقتصادی – اجتماعی با بیان 
این مطلب گفت: با شروع فصل بازگشایی مدارس 
و مهرماه، دغدغه در زمینه ایمن سازی مدارس و 
تامین تجهیزات مورد نیاز در این زمینه افزایش 
یافته است و نگاه ها به ویژه به ایمنی ساختمان ها 
و سیستم های آموزشی در مدارس معطوف 
می شود. هر ساله با شروع فصل سرما، مشکلات 
گرمایشی و  مربوط به ایمنی در سیستم های 
خطرات ناشی از نواقص احتمالی در فضای 
آموزشی مورد بحث و نگرانی قرار می گیرند. بدیهی 
است، ایجاد شرایط ایمن برای دانش آموزان 
و معلمان، از ضروریات غیرقابل انکار به شمار 
، تجهیزات  کشور می آید در برخی از مدارس 
سرمایشی و گرمایشی همچنان غیراستاندارد 
از  حتی  و  نشده اند  روز  به  بعضاً  و  هستند 
بخاری های نفتی – گازی استفاده می کنند که 
گواری را  می تواند خطرات جانی و حوادث نا
برای دانش آموزان همراه داشته باشد. فرسودگی 
تجهیزات سرمایشی و گرمایشی که به دلیل نبود 
بودجه ناچار به استفاده از سیستم های قدیمی 
گرمایشی مانند بخاری های نفتی  کارآمد  و نا
و گازی شده اند که علاوه بر مصرف انرژی زیاد 
و غیراقتصادی بودم، از نظر ایمنی هم بسیار 

ک است.  خطرنا
کیفیت  ایمن سازی مدارس در  سهم     

آموزش و یادگیری
او افزود: این درحالی است که نپرداختن به 
مسائل ایمنی  مدارس، به ویژه وضعیت ایمنی 
ساختمان های مدارس، نه تنها بر سلامت و 
امنیت جسمی دانش آموزان تأثیر می گذارد، 
بلکه به طور مستقیم بر کیفیت آموزشی و روانی 
نیز تأثیرگذار است. قطعا قرارگیری دانش آموزان 

در محیطی فاقد شاخص های ایمنی کامل و 
وجود عوامل نگران کننده باعث می شود که 
سطح آموزش و یادگیری در آنها نیز کاهش یابد. 
علاقبند درباره راه های عبور از این بحران گفت: 
استفاده از تجهیزات ایمن و استاندارد اصلی ترین 
عامل برای کاهش خطرات در این زمینه است، 
همچنین یکی از مهم ترین راه ها برای عبور از 
گوار در مدارس، آموزش های ایمنی به  حوادث نا
دانش آموزان و کارکنان مدارس است. بسیاری 
از دانش آموزان و حتی معلمان ممکن است در 
زمان وقوع حوادثی مانند آتش سوزی یا نشت 
گاه نباشند. از این رو،  گاز، از نحوه عملکرد صحیح آ
آموزش های ایمنی به عنوان یکی از اجزای ثابت 
در برنامه های آموزشی مدارس گنجانده می شود. 
بر این اساس دانش آموزان باید با شیوه صحیح 
استفاده از تجهیزات موجود در کلاس ها و مدارس 
آموزش ها می توانند شامل  آشنا شوند. این 
اطلاعاتی درباره خاموش و روشن کردن تجهیزات، 
تشخیص علائم و نحوه اتصال تجهیزات در مواقع 
اضطراری باشد. آموزش مقابله با حوادث نیز 
از دیگر موارد مهم در این زمینه است. آموزش 
استفاده از کپسول های آتش نشانی، افزایش 
گاهی از نشانه های خطر و.... از جمله موارد مهم  آ

در این زمینه است. 
ایران  مدارس  ایمنی  سطح  مقایسه     

وجهان
علاقبند اضافه کرد: از سوی دیگر استفاده از 
بخاری و دیگر وسایل گرمایشی غیراستاندارد 
در برخی از مدارس ایران در حالی هنوز ادامه 
کثر مدارس و فضاهای آموزشی در  دارد که در ا
جهان، از تجهیزات هوشمند و فناوری های 
نوین مانند سیستم های هوشمند کنترل دما 
و تهویه استفاده می شود که می تواند عملکرد 
این  بخشد.  بهبود  را  کمکی  سیستم های 
سیستم ها نه تنها از هدررفت انرژی جلوگیری 
می کنند، بلکه با قابلیت های ایمنی پیشرفته 
ک جلوگیری  می توانند از بروز حوادث خطرنا
کنند. این کارشناس ادامه داد: با توجه به تحولات 
گاهی عمومی در همه حوزه ها  فناوری و افزایش آ
به ویژه در مدارس، آینده های روشن برای ارتقای 

ایمنی در مدارس قابل تصور است. با گسترش 
تجهیزات مدرن و استاندارد، و همچنین استفاده 
از فرهنگ سازی بیشتر در زمینه ایمنی، می توان 
احتمال وقوع حوادثی را که در سال های گذشته 
انتظار  همچنین،  داد.  کاهش  داده اند،  خ  ر
می رود که سرمایه گذاری های مناسبی در این 
زمینه انجام شود تا شرایط استفاده از منابع انرژی 
انرژی پذیر و فناوری های هوشمند در مدارس و 
فضاهای آموزشی مهیا شوند، این نه تنها باعث 
بهبود ایمنی می شود، بلکه در بلندمدت نیز 
به کاهش هزینه های مدارس و حفظ محیط 
 زیست کمک خواهد کرد. ایمنی مدارس یکی از 
مهم ترین دغدغه های هر جامعه است و توجه 
به آن می تواند از بروز حوادث جلوگیری کند. 
محیط زیست ایمن برای دانش آموزان نه تنها 
به بهبود کیفیت آموزشی کمک می کند، بلکه 
نقش مهمی در سلامت روانی و جسمی آنها دارد. 
دولت، خانواده ها و جامعه در کنار استفاده از 
فناوری های جدید و اطلاعات عمومی، می توانند 
امنیت را در مدارس بهبود بخشند و آینده ای 

روشن تر برای تحصیل دانش آموزان باشند. 
   ناامنی 50 درصد مدارس کشور

کی است؛ براساس آمارهای  این گزارش حا
موجود سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
مدارس  درصد   ۵0 کنون  ا تهران  شهرداری 
پایتخت از منظر آتش نشانی ناایمن است و 
از ۵0 درصد مابقی تنها سه مدرسه تاییدیه 
ایمنی آتش نشانی دارند؛ حال باید دید که چه 
برنامه هایی را برای ارتقای سطح ایمنی مدارس 
با وجود یک میلیون و 400 هزار دانش آموز و 
معلم فعال در این مدارس اجرا کرد تا به ایمنی 
لازم برسند. مدارس و مهدهای کودک همواره 
در معرض خطرات مختلف قرار دارند، به گزارش 
کنون که بیش از نیمی از مدارس از نظر  ایرنا، ا
سازمان آتش نشانی ایمنی لازم ندارد باید برای 
جلوگیری از برخی خطرات به ویژه برای کودکان 
در مهدهای کودک و مدارس ابتدایی تدابیری 
را اتخاذ کرد. اتخاذ تدابیر خاص، محلی ایمن و 
عاری از خطر یک خواسته و مطالبه همه والدین 
دانش آموزان است تا در محیطی امن زمینه رشد 

و پرورش آینده سازان مملکت فراهم شود. یکی 
از موضوعات مهم در مدارس داشتن ایمنی 
است که قدرت اله محمدی مدیرعامل سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران 
نیز با ابراز نگرانی درباره وضعیت ایمنی مدارس 
کنون از چهار هزار و ۵3۸ مدرسه تهران که  گفت: تا
بازدید شده، فقط سه مدرسه تاییدیه سازمان 
آتش نشانی را دریافت کرده اند. شاید حوادث 
گواری که در سالیان اخیر در شهرهای مختلف  نا
ک نشده و نمی توان  کشور رخ داده از ذهن ها پا
آنها را حتی از یاد برد، در چنین شرایطی پیشگیری 
بهتر از درمان است، بهترین راهکار برای مقابله با 
انواع خطرات و حوادث به شمار می رود. هنوز 
خاطره تلخ آتش سوزی مدارس شین آباد استان 
فارس و همچنین شهر زاهدان و جان باختن 
چند نفر از فرشتگان معصوم این سرزمین از 
ک نشده که بخواهیم با ناایمنی هزاران  اذهان پا
اتفاق دیگر را در مدارس رقم بزنیم. باید از حوادث 
و آتش سوزی های متعدد در مدارس ناایمن 
جلوگیری کرد تا این حوادث نه تنها مانع داغدار 
شدن خانواده ها شده بلکه روح مردم را آزرده 
کنون بیش از ۵0 درصد مدارس  نکند. از آنجا که ا
استان تهران ناایمن است، در همین راستا در 
گفت وگوی خبرنگار ایرنا با سیدجلال ملکی 
سخنگوی آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
تهران راهکارهای پیشگیری از این حوادث 
ح شده تا حداقل بتوان مانع  در مدارس مطر
بسیاری از حوادث و آتش سوزی ها در مدارس 

پایتخت شویم. 

   برای ایمنی در مدارس چه باید کرد؟
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری تهران ایمنی در مدارس را به 
چهار بخش ایمنی در ساختمان، تاسیسات و 
وسایل گرمایشی، ایمنی مربوط به مهدکودک و 
آموزش مسئولان و معلمان مدارس تقسیم کرد 
و گفت: مصالح به کار رفته در ساختمان مدارس 
باید از انواع مقاوم در برابر شعله و حرارت باشد 
و همه طبقات باید دارای راه پله ها و مسیرهای 
خروجی متناسب با حاضران باشد به گونه ای 
که امکان تخلیه اضطراری همه افراد در زمان 
کوتاه میسر باشد. سیدجلال ملکی اظهار کرد: 
همچنین در مدارس باید بخش های پرخطری 
همانند موتورخانه، آزمایشگاه، آشپزخانه، کارگاه و 
انبار از بخش های آموزشی مجزا باشد و در صورت 
امکان این قسمت های پرخطر ساختمان در 
خارج از ساختمان اصلی مستقر باشد تا امکان 
خطرات احتمالی به حداقل برسد. وی از مدیران 
مدارس خواست از برگزاری کلاس در طبقات 
منفی خودداری شود و همچنین سالن های 
همایش و نمازخانه ها باید دارای چندین درب 
خروجی باشد و همچنین برای ایمنی بیشتر 
دانش آموزان همه پله های موجود در مکان های 
آموزشی و مدارس باید دارای نرده کناری داشته 

باشد.

»آرمان ملی« به بررسی ضرورت رسیدگی به بحث ناامنی مدارس در کشور می پردازد

باز آمد بوی ماه مهر و بحث ناامنی مدارس
   کابوس تجهیزات ناامن گرمایشی در مدارس

گفت: عدد سازی  وزیر راه و شهرسازی 
مسکن بس است، باید حواسمان باشد که در 
ازای آمارهایی که ارائه می دهیم، چهار سال 

دیگر باید پاسخگو باشیم. 
( نخستین جلسه فرزانه   )دوشنبه، 2 مهر
صادق وزیر راه و شهرسازی با مدیران راه 
در  کشور  سراسر  استان های  شهرسازی  و 
خصوص پیگیری موضوعات مرتبط با مسکن 
و شهرسازی در ساختمان دادمان وزارت راه و 
شهرسازی برگزار شد.  وزیر راه و شهرسازی بیش 
از یک ساعت مستمع سخنان این مدیران 
بود و در نهایت خطاب به آنان گفت: »تولید 
مسکن« تکلیفی است که از سال های قبل 
شروع شده و در دولت چهاردهم نیز سرلوحه 
بخشی از مهم ترین اقدامات وزارت راه است. 
مردم عزیز ما مستحق خانه دار شدن هستند. 
گرچه دولت عوض شده، اما به یک میلیون  ا
متقاضی که برای مسکن در سامانه وزارت راه 
و شهرسازی ثبت نام کرده اند و شرایط لازم 
را داشتند؛ تعهد داریم که برایشان مسکن 
تهیه کنیم. از این میزان ثبت نامی، ۷۵0 هزار 
نفر مبالغی را هم واریز کرده اند. این تعهد به ما 
ارث رسیده و باید با جدیت آن را محقق کنیم. 
در بخش مسکن و تعهدی که به مردم داریم، 
شوخی نداریم و هیچ اهمالی در این خصوص 

پذیرفته نیست. 
 عدد سازی بس است!

آمارهای  ارائه برخی  از  انتقاد  با  صادق 
غیرواقعی در ظرفیت تولید مسکن؛ ادامه 
که  داد: الان نمی توانیم به مردم بگوییم 
آمارها با واقعیات مطابقت ندارند. مردم مقصر 
نیستند. باید با جدیت به تکالیفی که برای ما 
در مسکن سازی ایجاد شده به ویژه در متن 
برنامه هفتم، بپردازیم.  وی با بیان اینکه »مردم 
عزیز ما خسته تر و رنجورتر از آن هستند که در 

خصوص مهم ترین نیاز آنها یعنی سرپناه، آمار 
سازی شود«؛ تصریح کرد: »عدد سازی بس 
است. همه ما باید حواسمان باشد که در ازای 
آمارهایی که الان ارائه می دهیم؛ چهار سال 
دیگر باید پاسخگو باشیم. پس گزارشات از 
وضع موجود، باید واقعی ارائه شود.«  صادق 
گرچه از بی توجهی به تجربه ساخت مسکن  ا
مهر در زمان تدوین قانون جهش تولید مسکن 
و برنامه هفتم توسعه، ابراز تأسف نمود، اما 
کید کرد: موضوع تأمین مسکن متقاضیان  تا
با جدیت در دستور کار دولت چهاردهم قرار 
دارد و تلاش خواهیم کرد تا بخشی از این موانع 

برداشته شود. 
وزیر راه و شهرسازی در ادامه نشست با 
کید  مدیران کل راه و شهرسازی استان ها تا
کرد: ارزیابی عملکردهای استان ها در موضوع 
مسکن و شهرسازی به کلی عوض خواهد شد 
و عملکرد هر استان با همان استان مقایسه 
می  شود. لذا ضروری است هر مدیرکل راه 
و شهرسازی در جلسات بعدی، گزارشی از 
روند ساخت مسکن در استان خود ارائه دهد 
تا مشخص شود نسبت به ماه قبل چقدر 
پیشرفت داشته است. مقایسه استان ها با 
ح نهضت ملی مسکن  یکدیگر در اجرای طر
و تولید مسکن در کشور مقایسه صحیحی 
که ظرفیت ها و شرایط استان ها با  نیست؛ چرا
یکدیگر متفاوت هستند. بی توجهی به همین 
که سبب ناامیدی و بعضاً  تفاوت ها است 

عددسازی و آمار سازی شده است. 
کید بر اینکه ارائه آمارها باید  صادق با تا
به صورت یکپارچه از سوی معاونت مسکن 
و ساختمان وزارت راه و شهرسازی اعلام 
شود از مدیران کل راه و شهرسازی خواست 
تا مشکلات ملی خود را در این خصوص به 
معاونت مذکور ارائه دهند تا در خصوص حل 

آنها چاره اندیشی شود. در عین حال لازم است 
کرات درون استانی، مشکلات موجود  با مذا
در سطح استان را رفع کنند.  عضو کابینه دولت 
چهاردهم خطاب به تمامی مدیران کل راه 
و شهرسازی و معاونان خود در حوزه مسکن 
گفت: واقعیت ها را بگویید و  و شهرسازی 
چالش ها را اعلام کنید تا با هم فکری همدیگر 
کنیم.   در خصوص رفع آنها چاره اندیشی 
وزیر راه و شهرسازی همچنین از مدیران راه و 
شهرسازی استان های سراسر کشور خواست 
تا در خصوص تکالیف برنامه هفتم توسعه 
برای تولید مسکن، برنامه اجرایی و عملیاتی 
خود را اعلام کنند.  صادق با اشاره به اینکه در 
جلسه ای با رئیس کل بانک مرکزی موضوع 
تسهیلات مسکن را عنوان کرده است؛ ادامه 
داد: خوشبختانه رقم خوبی برای تزریق منابع 
به بانک مسکن جهت پرداخت تسهیلات 
مسکن تعیین شد که به زودی از سوی بانک 
مرکزی پرداخت خواهد شد، گفت: نمی توانیم 
با بودجه قطره چکانی سالانه به تعهداتمان 
در تولید مسکن پاسخگو باشیم و لازم است 
منابع مالی دیگر برای این منظور بیابیم.  وی 
خواستار منطقه بندی استان ها برای حل 
مشکلات بخش مسکن و تسریع در تعهدات 
وزارت راه و شهرسازی برای تولید مسکن شد. 

گذاری زمین متناسب با  شأن مردم  وا
عضو کابینه دولت چهاردهم با اشاره به 
اینکه یکی از چالش های پیش روی وزارت 
کارهای آغاز شده اما بی سرانجام در  راه، »
گذشته است«؛ از »عدم آماده سازی زمین های 
از این  متقاضیان مسکن« به عنوان یکی 
چالش ها یاد کرد و افزود: اراضی که قولش را 
به مردم داده ایم و آماده سازی نشده است. 
نمی  توانیم فقط اراضی را به مردم نشان دهیم 

و بگوییم این زمین شماست! این جواب 
در شان مردم نیست! باید تلاش کنیم تا به 
سرعت اراضی مذکور توسط سازمان ملی زمین 
و مسکن و همچنین ادارات کل راه و شهرسازی 
آماده سازی شود تا اراضی در  شأن مردم به آنها 
گذار شود.  وی در ادامه آماده سازی اراضی  وا
گذاری به مردم را یکی از معیارهای ارزیابی  وا
عملکردهای آتی ادارات کل راه و شهرسازی 
استان ها اعلام کرد.  وزیر راه و شهرسازی در 
خصوص تعارض منافع و حل این مشکل در 
برخی از استان ها، خواستار بررسی و تدقیق 
کید کرد: در به کار گماردن  موضوع شد و تا
نیروهای متخصص و مهندسان مجرب باید 
کید بر اینکه فعالیت  تلاش کنیم.  صادق با تا
در این وزارتخانه، »عملیاتی« است خطاب به 
مدیران کل راه و شهرسازی تصریح کرد: به همه 
مدیران راه و شهرسازی باور دارم و همچنین از 
همه شما انتظار دارم تا در تمامی موضوعاتی 
که جز سیاست ها و برنامه ها است اهتمام ویژه 
داشته باشید.  در این نشست، برخی مدیران 
از مشکلات  راه و شهرسازی استان ها  کل 
معیشتی همکاران خود سخن گفتند. رضا 
و  توسعه  معاونت  سرپرست  انجم شعاع 
مدیریت منابع وزارت راه و شهرسازی در همین 
رابطه گزارشی از بودجه سال جاری وزارتخانه 
و کسری اعتبار آن ارائه داد و گفت: تلاش 
می کنیم سقف بودجه وزارت راه و شهرسازی 
بیابد.    افزایش چشمگیری  آینده  در سال 
گفتنی است مسعود بیات منش سرپرست 
معاونت مسکن و ساختمان، شهرام ملکی 
سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید، 
ارسلان مالکی مدیرعامل سازمان ملی زمین 
و مسکن، محمد آئینی مدیرعامل شرکت 
بازآفرینی شهری ایران نیز در این جلسه حضور 

داشتند. 

وزیر راه و شهرسازی: 

آخرین جزئیات تسهیلات مسکن مشخص شد

خبــــر

۳۲. ۷ میلیارد دلار ارز واردات تامین شد
بانک مرکزی، از اول فروردین ماه تا دوم مهر ماه امسال، 32 
میلیارد و ۷29 میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، 
دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در مقابلا صادرات و 
خدمات تامین کرده است. در این مدت برای کالاهای اساسی 
، برای کالاهای تجاری و  و دارو ۷ میلیارد و 112 میلیون دلار
، برای خدمات ۸04  بازرگانی مبلغ 1۷ میلیارد و 4۸۶ میلیون دلار
میلیون دلار و برای واردات در مقابل صادرات هفت میلیارد و 
32۷ میلیون دلار تأمین ارز صورت گرفته است. بر اساس این 
گزارش، بانک مرکزی برای واردات کالاهای اساسی و کشاورزی 
شامل گندم، دانه های روغنی و نهاده های دامی ۵ میلیارد و ۵3۵ 
میلیون دلار و برای دارو، مواد اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی 
1 میلیارد و ۵۷۷ میلیون دلار ارز تامین کرده است. بانک مرکزی 
در مجموع ۷ میلیارد و 112 میلیون دلار برای کالاهای اساسی 
و کشاورزی و دارو و تجهیزات پزشکی را با نرخ 2۸۵00 تومان و با 
هدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی اقشار جامعه به 

کالاهای ضروری با قیمت ارزانتر تامین کرده است. 

دوره اوج مصرف را پشت سر گذاشتیم
مدیرعامل توانیر گفت: با کاهش دمای هوا دوره اوج مصرف 
برق را پشت سر گذاشته ایم، اما این به معنای پایان ناترازی برق 
که همچنان با مشکل ناترازی روبه رو هستیم و لازم  نیست، چرا
است مشترکان به ویژه مشترکان پرمصرف و بالای 2. ۵ و 4 برابر 

الگو به موضوع مصرف بهینه توجه داشته باشند. 
مصطفی رجبی مشهدی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
، اظهار کرد: درحال حاضر میزان  وضعیت تامین برق در کشور
مصرف برق نسبت به زمان پیک کاهش یافته، اما موضوع 
کان پا برجا است. وی اظهار کرد: درحال حاضر  ناترازی برق کما
نیروگاه ها وارد دوره تعمیرات شده اند و به همین منظور تعمیرات 
ج شده اند که همین  نیروگاهی برخی از واحدها از مدار خار

مساله موجب شده تا ظرفیت تولید برق کشور کاهش یابد. 
مدیرعامل توانیر درخصوص برنامه ریزی های صورت گرفته 
برای تعمیرات نیروگاهی، گفت: طبق برنامه ریزی صورت گرفته 
مقرر شده تا خردادماه سال آینده 109 هزار مگاوات برنامه 
تعمیراتی در نیروگاه های حرارتی صورت بگیرد که این موضوع 

رکورد جدیدی در زمینه تعمیرات نیروگاه ها است. 
کید بر اینکه برنامه های افزایش تولید برق  رجبی مشهدی با تا
و آمادگی برای تابستان سال آینده استارت خورده است، گفت: 
همچنان باید سیاست های مدیریت مصرف را دنبال کنیم، 
توسعه پنل های خورشیدی و برخورد با مشترکان پرمصرف در 
دستور کار قرار دارد در حوزه تجدیدپذیرها در فاز اولیه حدود 
10 هزار مگاوات پیش بینی و قرارداد این نیروگاه ها منعقد شده 
و فقط تامین مالی آنها از طریق صندوق توسعه ملی در دست 

پیگیری است. 

طرحی نو برای فرش

 حمید کارگر
رئیس پیشین مرکز ملی فرش ایران


